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Editorial

Prevenció del blanqueig

Cal malfiar-se de les enquestes?
Aquests dies ha sortit publicat el resul-
tat d’una enquesta encarregada per
Govern sobre la intenció de vot per a
les eleccions del dia 26. Curiosament,

el resultat previst pel partit hereu directe del que té la
majoria al Consell General –o sigui, el del Govern– era
més aviat dolent. Però, hom es pot fiar de les enques-
tes? Certament no!

En primer lloc, ens manca cultura d’enquestes i mol-
ta gent contesta qualsevol cosa a les preguntes. I en
el cas de la intenció de vot, la realitat encara és més
flagrant: des de sempre, la majoria d’andorrans hem
estat contraris a fer públic el nostre vot –tot i que fos
evident– i aquest costum ha passat a bona part de les
noves generacions. D’aquí la gran quantitat de respos-
tes d’indecisos o que no volen contestar; i estic segur
que molts dels que van confessar la seva intenció de
vot ho van fer sense dir la veritat del que pensen fer.
Tothom sap que aquestes enquestes «anònimes» no ho

són tant, a partir del mo-
ment en què, el que truca
ho fa a un número concret
que, si es vol, es pot saber
a qui correspon. I la gent,
per si un cas, prefereix ser
discreta pel que fa al seu
vot.

A part d’això, que interes-
sa més, que sembli que
hom gua- nya per atreure
els que els agrada que
guanyi el que han votat, o
que sembli que hom pot
perdre per animar els que
preferirien que es guanyés?
Aquesta és la qüestió que,
sovint, ha fet que el que po-
dia fer-ho donés unes previ-
sions que no eren reals! I no
vull pas dir que aquest sigui
un d’aquests casos, però
vés a saber!

Cal anar a votar? S’ha or-
ganitzat un embolic que no

he acabat d’entendre ben bé; segons sembla, la Junta
Electoral ha renyat el Fòrum Nacional de la Joventut
perquè, amb diner públic, instava el col·lectiu jove a
anar a votar i això és contrari a la llei. No sé si real-
ment tenim una llei que ho prohibeix però, si la tenim,
és com tantes altres que no té ni cap ni peus! Perso-
nalment em molesta no poder fer aquest escrit amb el
suport del diner públic –estaria bé de tenir una subven-
ció– perquè, si en tingués, em faria un plaer de, en
aquest cas, transgredir la llei. Penso que si a casa
nostra el vot no és obligatori és perquè, des de sem-
pre, la participació dels electors a les votacions és
considerable; tanmateix, si no fos així, ja seria partida-
ri de, com en alguns llocs d’Europa, fer el vot obliga-
tori. Penso que és un dret i no un deure legal, però
penso que és un deure cívic i de respecte per a la res-
ta de la població, cosa que, al meu entendre, és tan
fort com una llei escrita. Vagi, de tota manera, el meu
consell a tothom: el dia 26, s’ha d’anar a votar!
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De dilluns a divendres

Reflexions electorals

En primer lloc, ens
manca cultura
d’enquestes i molta
gent contesta
qualsevol cosa a les
preguntes. I en el
cas de la intenció de
vot, la realitat
encara és més
flagrant: des de
sempre la majoria
d’andorrans hem
estat contraris a fer
públic el nostre vot
–tot i que fos
evident– i aquest
costum ha passat a
bona part de les
noves generacions

Dones, joves, gent gran,
nens, nenes; gent que ha
vingut de molt lluny, gent
que ha nascut aquí. Tots

som Andorra. I encara que tots som dife-
rents, amb els nostres problemes i
els nostres desitjos, tots volem viure
aquí, junts. I millorar com a perso-
nes, com a país.

Durant aquests anys de treball i
militància política, els
Verds d’Andorra ens hem
adonat que els valors de
llibertat i igualtat depenen
de la participació activa
d’un electorat despert.
Perquè el compromís indi-
vidual és important perquè
les coses canviïn en políti-
ca. Ja no és suficient pre-
guntar-nos què pot fer el
govern per nosaltres;
també és important pre-
guntar-nos què podem fer nosaltres
per nosaltres mateixos. Perquè el
canvi no es produirà a la seu de cap
partit polític; es produeix en cadascú de
nosaltres. Per això avui és important mou-
re’t pel teu país. Perquè necessitem una
alternativa coratjosa que empenyi refor-
mes de fons, reformes innovadores. 

Avui ha arribat l’hora de desfer-nos de
l’escepticisme, de la por, del pessimisme
polític, de la política del «no», de la política

que no vol que els joves i els no tan joves,
decidim i canviem les coses; avui toca
optar per una altra estratègia basada en la
construcció, una política més optimista,
capaç de transferir il·lusió i idees. Ens han

dit que les nostres perspectives són
massa elevades. Ens han dit que
aquest país està massa dividit,
desil·lusionat, perquè la nostra opció
es pugui considerar. Però des dels

Verds res ens desil·lusio-
na, perquè sabem que ens
trobem en un moment
decisiu per canviar les
coses. 

Ha arribat el moment de
dir a tots aquells que
creuen que amb els seus
diners i la seva influència
poden controlar alguns
mitjans de comunicació, el
Consell General i fins i tot
els Bancs, que el Govern

és del poble, de tots nosaltres, i que
estem aquí per recuperar-lo. Ha arri-
bat l’hora de tenir consellers i conse-

lleres honrats, perquè també hi ha una
manera intel·ligent, decent, de fer política.
I a Andorra aquesta nova classe política
som els Verds. D’esquerres, moderns,
revolucionaris, visionaris. És cert, no tenim
diners, però tenim propostes. Així doncs,
avui podem acceptar una política que ali-
menta la divisió, el conflicte, la crispació. 
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